
  مجسمه های حوض پارک دانشجو 
غیب شدند! 

کنون گذرتان به پارک دانشجو افتاده باشد، احتمالا  گر تا  ا
مجسمه های چند پسربچه در حوض این پارک توجهتان را 
جلب کرده است. در چند روز اخیر این مجسمه ها به طور 
گهانی ناپدید شده اند و تا امروز هم توضیحی رسمی در این  نا

زمینه از سوی متولیان امر داده نشده است.
گهانی مجسمه های تهران،  به گزارش ایسنا، ناپدید شدن نا
گر نگاهی به تاریخچه آن داشته باشیم،  سابقه طولانی دارد و ا
متوجه می شویم که تنها در خود محدوده تئاتر شهر چند 
مجسمه غیب شده اند یا بخشی از آنها به سرقت رفته است. 

نمونه ای بر این امر مجسمه »فرهاد قفل زن« از پرویز 
تناولی است که بارها تکه هایی از آن به سرقت رفته است و 
حتی آخرین بار کل قفل آن را از مجسمه جدا و به سرقت 

برده بودند. 
مجسمه »شهریار« اثر علی قهاری نیز که در مقابل تئاترشهر 
در پارک دانشجو نصب شده بود، در جریان سرقت های 
سریالی مجسمه ها در بهار سال ۱۳۸۹ دزدیده شد. این 

مجسمه از جنس برنز بود.
یکی دیگر از مجسمه های اطراف مجموعه تئاترشهر »مرد 
که به یک باره برداشته شد. این  نی لبک زن« بود آن هم 
مجسمه اثری از بهمن محصص بود که سال ها پیش آن را 
ج کردند. این مجسمه در سال های  از محل نصب خود خار
حضورش در محوطه تئاترشهر به دلیل بی مهری هایی که 

صورت می گرفت بارها آسیب دید.
 و اما مجسمه ای که اخیرا گم شده است، مجسمه  آب نمای 
بازی نشان  را در حال  کودکانی  که  پارک دانشجو است 
می دهد. این اثر یک کار سنگی از هنرمندی ایتالیایی و متعلق 

به اولین سمپوزیوم مجسمه سازی تهران است.
مجسمه ها،  این  شدن  ناپدید  پی  در  ایسنا  خبرنگار 
تماسی داشت با سازمان زیباسازی شهر تهران تا علت را جویا 
شود. طی صحبتی که با بخش فرهنگی این سازمان داشتیم، 
گفته شد که این مجسمه  توسط شهرداری منطقه از محل 
خود جابه جا شده  و مشخص نیست که این امر به چه علت 
بوده  است، ولی گویا این مجسمه  به ترمیم نیاز داشته و بعدا 

دوباره به محل جا نمایی خود بازگردانده می شود.
با این حال اینگونه عنوان شده که سازمان زیباسازی شهر 
تهران نقشی در این تصمیم گیری نداشته و فعلا هم در پی 
نامه نگاری با شهرداری منطقه ۱۱ ، علت امر را جویا شده و 

پاسخی دریافت نکرده است.
خبرنگار ایسنا تماسی هم با شهرداری منطقه ۱۱ برقرار 
کرد که آنها هم از این امر اظهار بی اطلاعی کردند و گفتند که 
احتمالا مسئول امر زیباسازی منطقه ۱۱ است. در همین راستا 
تماسی هم با زیباسازی منطقه ۱۱ داشتیم اما آنها هم اظهار 
بی اطلاعی کرده و گفتند که باید چرایی ماجرا را از فضای سبز 

منطقه ۱۱ جویا شویم. 
فضای سبز منطقه ۱۱ هم همان پاسخ را داد و گفت مسئول 
ماجرا، شهرداری ناحیه یک منطقه ۱۱ است که در نهایت 
طی تماس با آنها نیز موفق به رسیدن به پاسخی قانع کننده 

نشدیم. 
کنون دقیقا مشخص نیست این ماجرا چرا و به چه علت  ا
رخ داده است و فرد یا سازمان خاصی هم تا لحظه انتشار این 
گزارش مسئولیت امر را بر عهده نگرفته است. باید منتظر ماند 
که آیا شهرداری یا سازمان زیباسازی تهران پاسخگوی علت 
امر خواهند بود یا سرنوشت این مجسمه هم مانند بسیاری 
دیگر از مجسمه های تهران خواهد شد که به یک باره غیب 
کار را قبول نکرد و در نهایت هم  کسی مسئولیت  شدند، 

مجسمه پیدا نشد. 

 آرمان ملی – شفق محمدحسینی: همه ما سریال بچه های 
خیابان را که محصول سال ۸2 و به کارگردانی همایون اسعدیان 
بود، به خاطر داریم. سریالی که به مسائل اجتماعی و مشکلات 
کودکان کار می پرداخت. در همان سال هم پخش این سریال از 
تلویزیون برای بسیاری از ما باعث تعجب بود. اما از آن زمان تا 
امروز، مشکلات این کودکان پیچیده تر از قبل شده است. با اینکه 
اغلب کارشناسان و آسیب شناسان، نسبت به افزایش کودکان کار 
و پیامدهای آن هشدار داده اند، اما همچنان بعد از گذشت چند 
دهه اتفاق و اقدام عملی جدی در این زمینه را شاهد نبودیم. به 
طوری که حالا علی ربیعی، دستیار اجتماعی رئیس جمهور هم در 
کانال تلگرامی خود از شکست سیاست های ساماندهی از دهه 
کنون خبر داده است. سیاست هایی که با اقدام های  هفتاد تا

مقطعی، گام مهمی در این زمینه برنداشته است. 
هرچند برخی نهادهای متولی خبر از جمع آوری کودکان 
کار می دهند، اما این درمان درد این کودکان نیست. کودکانی 
که مهم ترین دلیل گرایش آنها به کار اجباری، فقر اقتصادی در 
خانواده است. این درحالی است که در همه سال های گذشته 
کودکان توسط  که این  شاهد بودیم بارها اشاره شده است 
باندهای مختلف مورد سوءاستفاده قرار می گیرند و دچار انواع 
آسیب های اجتماعی می شوند. در همین راستا علی ربیعی 
دستیار اجتماعی رئیس جمهور در یادداشتی در کانال تلگرامی 
خود با عنوان »کودکان کار و طرح های شکست خورده« با اشاره 
به افتتاح پردیس توانمندسازی و دومین مجتمع تخصصی 
شوق زندگی ویژه کودکان کار و خیابان در بوستان بعثت نوشت: 
»همواره بر این باور هستم که وقتی می خواهیم جامعه ای را 
نسبت به انسانی بودن و اخلاقی بودن آن جامعه بسنجیم باید 
میزان توجه به سالمندان، فرصت های نابرابر و کودکان را درنظر 

بگیریم. 
  عدم هماهنگی دستگاه ها

علی ربیعی دستیار اجتماعی رئیس جمهور در کانال تلگرامی 
خود نوشت: در شرایط امروز که ۴۸.۷ درصد از کودکان کار و 
خیابان در ایران، بازمانده از تحصیل هستند و حدود 2۱ درصد 
از این کودکان سوء تغذیه دارند، باید به این نکته که توجه به 
کودکان توجه به آینده کشور است، تامل بیشتری داشته باشیم 
کودکان، چندین دهه زندگی  و به خاطر داشته باشیم این 
کنشگران مثبت و یا منفی خواهند  کرد و تبدیل به  خواهند 
شد. مطالعات نشان می دهد که بسیاری از مشکلات کنونی، 
ناشی از تداخل ها و مسئولیت ناپذیری دستگاه ها است. از 
ح با عنوان ساماندهی،  دهه ۷۰ تا سال ۱۳۹۹ بیش از ۳۰ طر
سازماندهی یا طرح های مداخله ای داشتیم که شکست خورده 
کاوی ها نشان می دهد که  بودند. ربیعی در ادامه بیان کرد: وا
یکی از دلایل این شکست ها، ناشی از عدم هماهنگی و حتی 
خنثی سازی عملکرد میان دستگاه ها و به عبارتی آزار ساختارها 
بوده است و از علل دیگر نیز می توان به فراموشی بوروکراتیک و 
نگاه های مقطعی اشاره کرد. علت مهم دیگر در شکست طرح ها، 
سیاست گذاری هایی است که نه به علت توجه دارند و نه به 

 . گونه شناسی کودکان کار
، در معرض انواع آسیب ها  کودکان کار

، درباره  در همین راستا، پریسا پرشاد، فعال حقوق بشر

تعریف کودک کار به »آرمان ملی« گفت: برخلاف گذشته که 
حرفه آموزی از سنین پایین آغاز می شد، در تعریف مدرن، 
کودکی که به علت فقر اقتصادی، ناچار به کسب درآمد است 
را کودک کار می نامیم. کودکانی که ناچارا به علت شرایط 
اقتصادی در مشاغل کاذب مشغول به کار هستند، یا توسط 
باندهای خاصی به کار گرفته شده اند.وی درباره وضعیت 
دیگر کشورها در رابطه با کودکان کار افزود: سیاست های 
کثر کشورهای توسعه یافته مبتنی بر ارتقای  اجتماعی در ا
سلامت جامعه و بهبود شرایط کودکان، خصوصا کودکان 
کار است، اما تا چه میزان این کشورها در این زمینه موفق 
بوده اند، بستگی به نفوذ مافیا در آن کشورها دارد. ایران 
از سال ۹2 به بعد با کمک سازمان های مردم نهاد توانست 
قدم های ارزشمندی در حوزه کودکان کار بردارد. پرشاد 
درباره آسیب هایی که کودکان کار با آن روبه رو هستند، گفت: 
گر در  گونی هستند، ا کودکان کار در معرض آسیب های گونا
، قاچاق اعضای بدن و یا تجارت  دام مافیای موادمخدر
جنسی گرفتار نشوند، از بسیاری از آنها سوءاستفاده جنسی 
می شود. از نظر جسمی به شدت دچار آسیب و در معرض 
بیماری های بسیاری هستند. اما در بعد روانی مساله حادتر 
است. این کودکان به شدت در معرض آسیب های روانی 
هستند که یا پیامد بهره گیری جنسی است، یا تحقیرشدن در 
گاهی در  فضای عمومی قراردارند. او با اشاره به لزوم سواد و آ
پیشگیری از آسیب ها بیان کرد: یکی از مواردی که می تواند 
گاهی  به ارتقای سلامت جامعه کمک کند، افزایش سطح آ
که  کودکان است. شاید در جامعه ای  عمومی و تحصیل 
عموم تحصیل کرده های آن با مشکل بیکاری روبه رو هستند، 

و یا اشتغال غیرتخصصی دارند، از منظر عمومی خیلی به 
کودکان با حس  نظر بحرانی نرسد، اما در بزرگسالی این 
سرخوردگی، در مسیرکلاهبرداری و سوءاستفاده قرار می گیرند. 
چرا که بسیاری از پرونده های حقوقی، ناشی از نداشتن سواد 

گاهی کافی است.  و آ
 برنامه های مقطعیِ نهادهای متولی

از  بازماندن  پیامدهای  درباره   ، بشر حقوق  فعال  این 
، افزود: پیامد نداشتن سواد، نداشتن  تحصیل در کودکان کار
 ، کنترل و آموزش خشم، دارا بودن تجربه های تلخ و تحقیر
نسل آینده را دچار مشکلات متعددی می کند. همین کودک 
، همسر و والد می شود، همسایه و راننده می شود. در  کار امروز
نقش های مختلف اجتماعی، آثار این رنج ها ظاهر می شود. 
البته در صورتی که خیلی قوی باشد که دچار بزهکاری، اعتیاد 
و شرارت نشود، که بسیاری از بزهکاری ها پیامد آسیب های 
کودکی است. پرشاد با بیان اینکه برخی باندهای سازمان یافته 
این کودکان را در اختیار می گیرند، در ادامه گفت: درصد زیادی 
از کودکان کار در خدمت باندهای سازمان یافته هستند و از 
طریق این کودکان، ثروت بسیاری کسب کرده اند. از طرفی 
برای آسیب های اجتماعی، نهادهای متولی، برنامه های 
ریشه کنی ندارند. فقط برنامه های مقطعی و مسکن است. 
سازمان های مردم نهاد در این خصوص عملکرد بهتری 
کافی  که با حمایت های رسمی و تخصیص بودجه  دارند، 
می توانند موفق تر عمل کنند. باید توجه داشت بودجه ای 
که برای کودکان کار در نظر گرفته می شود، هزینه نیست و 
پیشگیری از هزینه برای جبران بزهکاری و جرایم در آینده و 

ایجاد جامعه ای سالم است.
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تشکر
به عنوان یکی از خوانندگان قدیمی روزنامه »آرمان ملی« 
از زحمات شما و همکارانتان به خصوص ستون الو آرمان 
ج می کنید اعلام می کنم و  که مشکلات مردمی را در آن در
امیدوارم در راه اطلاع رسانی و خدمت به جامعه همیشه 

موفق و سربلند باشید. 
علی لو از تهران

 رنگ آمیزی
در و دیوارهای برخی از نقاط جنوب تهران که آلودگی 
بیشتری دارند، سیاه و غبار گرفته است و نیاز به رنگ آمیزی 
دارد. لازم است شهرداری های مناطق تهران نسبت به 

نوسازی شهر برای  سال جدید اقدام کنند. 
یک شهروند از تهران

فروش اتومبیل
فروش اتومبیل در حاشیه بعضی از خیابان های تهران 
باعث مشکلات فراوانی شده است. تعداد کثیری از صاحبان 
خودرو، روی تکه ای مقوا نوشته اند: »فروشی« و آن را به 
کنار بعضی از خیابان ها  شیشه اتومبیل چسبانده و در 
ع  پارک می کنند و قصد فروش آن را دارند. آیا این موضو
باعث ایجاد مشکل در تردد خودرو ها نمی شود؟ تقاضا دارم 

مسئولان راهنمایی و رانندگی با این مسأله برخورد کنند. 
شاهمرادی از تهران

فاضلاب
راه ثارا...  یک مجموعه تجاری و پزشکی واقع در چهار
فاضلاب را به جوی شهر روانه می کند. مدت یک سال است 
که خبررسانی می کنیم و به مسئولان اعلام کرده ایم ولی هیچ 
مشکلی برطرف نشده است. تقاضا داریم که به مشکلات ما 

رسیدگی شود.
حسن قاسم زاده از قائم شهر 

                       88105007                 
روی خط آرمان ملی

علی ربیعی از بازماندگی تحصیلی48درصدی کودکان کار خبرداد

ح های شکست خورده در قبال کودکان کار طر

 مغایرت با حقوق شهروندی 
 سرپرست فرمانداری تهران با اشاره به 
مصوبه اخیر شورای اسلامی شهر تهران درباره 
اعمال محدودیت برای تردد خودروهای 
ک غیر تهران، گفت: این مصوبه با قوانین  پلا
بالادستی و حقوق شهروندی مغایرت دارد. 
حسین خوش اقبال با اشاره به مصوبه اخیر 
این شورا در خصوص اعمال محدودیت برای 
ک های شهرستان، گفت:  تردد خودروهای پلا
ک های غیر تهرانی در  اخذ عوارض مازاد از پلا
ک های تهرانی، نه تنها منجر به  مقایسه با پلا
ایجاد تبعیض میان شهروندان می شود، بلکه 
با مفاد تبصره )۱( ماده )2( قانون »درآمد پایدار 
و هزینه شهرداری ها و دهیاری ها« و همچنین 
مصوبات یکصد و دهمین جلسه شورای عالی 
هماهنگی ترافیک شهرهای کشور در تعارض 
است که این موضوع قطعاً بخشی از مشکلات 

و اعتراضات را به دنبال خواهد داشت. 
 

کرونا جان پلنگ دماوند را گرفت
 پلنگ دماوند بامداد دیروز )۱۷بهمن ماه( 
گربه سانان شد. به  کرونای  تسلیم بیماری 
گزارش ایلنا، بابک باستانی، دامپزشک مرکز 
بازپروری حیات وحش پارک پردیسان، به 
ایلنا گفت: آزمایش های اولیه و تکمیلی وجود 
ویروس کرونای ویژه گربه سانان FIP در خون 
این پلنگ را نشان داد و از همین رو کمیته 
گرایش های  با  دامپزشکان  از  دامپزشکی 
و  تشکیل  پلنگ  این  درمان  برای  مختلف 
روشی درمانی با دوره ای ۸۴ روزه آغاز شد. 
به گفته وی پلنگ در ۳۰ روز نخست به درمان 
کنش مثبتی نشان داد و روند بهبود نسبی  وا
مشاهده شد اما از روز شنبه )۱۳بهمن( شرایط 
پلنگ نامساعد و به شدت بحرانی شد. پیمان 
دانشگاه  علمی  هیات  عضو  محمدزاده، 
کردستان و دامپزشک عضو تیم درمان پلنگ 
دماوند نیز پیش از این برای بیماری FIP از 
عنوان »بیماری هزار چهره« استفاده کرده و 
گفته بود: به رغم آنکه بیماری FIP یک بیماری 
کاملا شناخته شده  است و پروتکل های درمان 
این بیماری نیز مشخص شد، اما تمامی این 
دستورالعمل ها مربوط به حیوانات خانگی 
سازمان  عمومی  روابط  گزارش  به  است. 
حفاظت محیط زیست، روز ۸ دی ماه، اهالی 
روستای مغانک در شهرستان دماوند حضور 
یک پلنگ نر بالغ در محدوده روستا را گزارش 
کردند که با حضور نیروهای یگان حفاظت 
محیط زیست این پلنگ زنده گیری و به پارک 

پردیسان تهران منتقل شد. 

  مقاوم شدن »شپش« 
به درمان های دارویی

 استاد تمام دانشگاه علوم پزشکی تهران 
گفت: متاسفانه شپش به برخی داروها مقاوم 
که بر اثر ابتلا  شده است و افرادی هستند 
به بیماری داروهای ضد شپش را استفاده 
می کنند، اما نتیجه ای در بر ندارد و بیماری 
هوشنگ  »امیر  نمی شود.  درمان  شپش 
احسانی« استاد تمام دانشگاه علوم پزشکی 
تهران در گفت وگو با ایلنا درباره علت افزایش 
بیماری شپش در کشور گفت: عامل بیماری 
که روی پوست قرار  شپش یک انگل است 
پوستی  ضایعات  ایجاد  موجب  و  می گیرد 
همراه با خارش و التهاب می شود. فردی که 
درگیر این بیماری است باید مراحل درمان 
کامل انجام دهد تا این بیماری  را به طور 
و در صورت عدم  به دیگران منتقل نشود 
درمان کامل بیماری، شپش تعداد زیادی را 
گر کودکی در خانواده ای  می تواند مبتلا کند. ا
که مبتلا به بیماری شپش شده است درمان 
نشود، می تواند طیف گسترده ای از افراد را 
درگیر این بیماری کند. وی افزود: متاسفانه 
شپش به برخی داروها مقاوم شده است و 
افرادی هستند که بر اثر ابتلا به این بیماری 
داروهای ضد شپش را استفاده می کنند، اما 
نتیجه ای در بر ندارد و بیماری شپش درمان 
نمی شود. توصیه این است که تا کامل شدن 
روند درمان، داروها را استفاده کنند و صرفا با 
یکبار استفاده از شامپو درمان را رها نکنند و 
داروی های ضدشپش را تا روند کامل درمان 

ادامه دهند. 

  دستگیری شکارچی غیر مجاز 
در شمال تهران

سرکلانتر یکم پلیس پیشگیری تهران بزرگ 
کشف  و  مجاز  غیر  شکارچی  دستگیری  از 
به  داد.  خبر  مجوز  بدون  شکاری  اسلحه 
، سرهنگ صادق ضرونی سرکلانتر  گزارش مهر
یکم پلیس پیشگیری تهران بزرگ گفت: در پی 
تماس با مرکز فوریت های پلیسی ۱۱۰ مبنی 
بر مشاهده شکارچی غیر مجاز در محدوده 
لواسان تیم عملیات کلانتری ۱۶۶ لواسانات 
سریعاً برای بررسی موضوع به نشانی اعلامی 
اعزام شدند. مأموران متهم را با یک قبضه 
را  سلاح شکاری مشاهده و دستور ایست 
اعلام کرده و پس از تعقیب و گریز و شگردهای 
پلیسی موفق به دستگیری متهم شدند. وی 
گفت: در بررسی به عمل آمده مشخص شد 
که متهم هیچ گونه مجوزی برای شکار و حمل 
سلاح شکاری نداشته و به صورت غیر قانونی 
است.  مشغول  کمیاب  حیوانات  شکار  به 
از متهم یک قبضه سلاح شکاری و ۱۰ عدد 

فشنگ شکاری کشف شد. 

   عضو کمیسیون بهداشت ودرمان مجلس شورای اسلامی گفت: در حال حاضر 
دولت، وزارت بهداشت و سازمان غذا و دارو روشن نکرده اند که مابه التفاوت نرخ ارز دارو 
را چه کسی باید پرداخت کند. به نظر می رسد که این هزینه را مردم باید بدهند. »سید 
محمد جمالیان« عضو کمیسیون بهداشت ودرمان مجلس شورای اسلامی در گفت وگو 
با ایلنا در پاسخ به این سوال که در حال حاضر اختلاف طبقاتی در دسترسی به دارو با 
توجه به نوسانات ارزی اخیر به چه میزان دیده می شود؟ گفت: با توجه به اطلاعات 
موجود، شدت این مشکل به اندازه ای که تصور می شود بالا نیست، اما واقعیت این 
است که در حوزه برخی داروها، به ویژه داروهای تنفسی با مشابه داخلی، این اختلاف را 
نشان می دهند. افرادی که توانایی مالی دارند، می توانند از داروهای خارجی استفاده 
کنند؛ اما بیماران فاقد این توانایی، که بیمه ها نیز پوشش دهی مناسبی برای آن ها 
گزیر به استفاده از تولیدات داخلی هستند. وی ادامه داد: علاوه بر این، بدهی  ندارند، نا
سازمان تأمین اجتماعی به داروخانه ها، موجب شده است که بسیاری از داروخانه ها 
در تهران دیگر با بیمه  همکاری نکنند. این امر موجب شده است که افراد ضعیف جامعه 
که توان پرداخت آزاد دارو را ندارند، نتوانند داروی خود را تهیه کنند. در حالی که افراد 
دارای توانایی مالی، همچنان قادر به تهیه دارو هستند. جمالیان متذکر شد: متأسفانه 
الان بیماران دیابتی را داریم که چون از دفترچه تأمین اجتماعی استفاده می کنند، به 
داروخانه ها در تهران و دیگر استان ها مراجعه می کنند، اما به دلیل معوقاتی که بیمه 
به داروخانه ها دارد، داروخانه ها با بیمه همکاری نمی کنند و در نتیجه بیماران قادر به 
دریافت انسولین نیستند. مطمئنا این بیماران چند وقت دیگر در معرض عوارض جدی 
کید کرد: متاسفانه  از جمله نابینایی، نارسایی کلیه و قطع عضو قرار خواهند گرفت. او تا
بدهی تأمین اجتماعی به داروخانه ها پرداخت نمی شود و داروخانه ها نیز تا حدودی 
توانایی تحمل این وضعیت را دارند. دیگر نمی توان از داروخانه ها انتظار داشت که با 
وجود اینکه بیمه، بدهی خود را به داروخانه پرداخت نکرده است، داروخانه نقدی دارو 
را بخرد و به مردم ارائه دهد و در انتظار پرداخت بدهی های بیمه باشند. وی افزود: در 
این میان، افراد ضعیف جامعه حتی داروهای ایرانی را نمی توانند تهیه کنند، چه برسد 
به اینکه داروی خارجی دریافت کنند. کمیسیون بهداشت مجلس نیز این موضوع را 

کنون به نتیجه ای نرسیده ایم. به صورت کتبی و شفاهی پیگیری می کند، اما تا
 تبعات بدهکاری بیمه ها به داروخانه ها

کمیسیون بهداشت ودرمان مجلس شورای اسلامی درباره تبعات تداوم  عضو 
بدهکاری بیمه ها به داروخانه ها افزود: در این صورت قشر ضعیف جامعه نمی تواند 
گر پوشش بیمه ای که وجود دارد، نیز برداشته  خ آزاد تهیه کند، ا داروی خود را با نر
شود، هزینه  بیشتری به دولت در عرض شش ماه تحمیل خواهد شد. یعنی بیمارانی که 
می توانند با دریافت دارو فشار خون، قند خون و چربی خون آن ها تحت کنترل باشد، در 
این شرایط کنترل نخواهند شد و این امر منجر به سکته قلبی، سکته مغزی و نارسایی 
کلیه می شود. در چنین شرایطی دولت مجبور خواهد شد هزینه بیشتری بپردازد، به 
طور مثال دیالیز رایگان انجام دهد. مشخص نیست که دولت با چه سیاستی از کنار این 
موضوع با بی توجهی رد می شود. وی درباره تاثیر نوسانات ارزی اخیر بر دسترسی به دارو 
اظهار داشت: باید در نظر داشت که دارو با ارز دولتی وارد می شود؛ اما نگران کننده ترین 
خ ارز در بودجه سال آینده است. لوازم مصرفی که با ارز ۴2۰۰ تومانی  موضوع، تغییر نر
خ ارز 2۸۰۰۰  تهیه شده اند، قرار است این ارز به ۳۸۰۰۰ تومان تغییر کند. دارو نیز که با نر
گر دولت این تفاوت نرخ ارز را بر عهده  تومان تهیه می شد به ۳۸۰۰۰ تومان خواهد رسید. ا
نگیرد و بخواهد بر عهده بیمار بگذارد، یک تورم جدی در خدمات درمانی چه بستری و 

چه سرپایی پیش خواهد آمد. جمالیان تصریح کرد: کمیسیون بهداشت و درمان به طور 
تقریبی هر هفته این موضوع را رصد می کند و از دولت و وزارت بهداشت می خواهد که از 
الان برنامه ای برای سال آینده داشته باشند و این موضوع را مدیریت کنند تا زمانی که 

این تغییر نرخ ارز رخ داد، مردم تاوان آن را ندهند. 
 افزایش پرداختی از جیب مردم 

وی افزود: طبق برنامه هفتم توسعه، باید پرداختی مردم از جیب کاهش یابد؛ اما 
ح دارویار را  ، همه در جهت افزایش پرداختی از جیب مردم هستند. طر اتفاقات اخیر
داشتیم که قرار بود پرداختی از جیب مردم را افزایش ندهد، اما متاسفانه در نهایت 
مردم تاوان دادند. در واقع سهم ارزی که دولت باید پرداخت کند، امروزه می بینیم که 
کز شده  کز دولتی پرداخت نشده و این هم یک قوز بالا قوز برای مرا به داروخانه ها و مرا
است. عضو کمیسیون بهداشت ودرمان مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: ما با 
خ ارز را به هر دلیل منطقی  سیاست دولت کاری نداریم، دولت تصمیم گرفته است نر
گر قرار است این افزایش نرخ  یا غیرمنطقی افزایش دهد، ما می گوییم افزایش دهد، اما ا
ارز صورت گیرد، باید به قانون پایبند باشد. قانون ملزم کرده است که پرداختی از جیب 
مردم کاهش یابد. مابه التفاوت باید به عنوان سهم ارز به بیمه ها پرداخت شود تا بیمه ها 
تحت پوشش قرار دهند. او ادامه داد: برای مثال، هزینه لنز برای عمل آب مروارید که 
کنون با ۴۰۰ هزار تومان انجام شده است، از این پس به ۴ میلیون تومان افزایش خواهد  تا
یافت که برای بیماران بسیار هزینه  سنگینی است. افزایش قیمت درمان، هم خلاف 
قانون اساسی و هم خلاف برنامه هفتم توسعه است. سیاست دولت باید روشن باشد؛ 
، نه وزارت بهداشت و سازمان غذا و دارو و نه دولت، روشن نکرده اند  اما در حال حاضر
خ ارز را چه کسی باید پرداخت کند. وی ادامه داد: به نظر می رسد  که مابه التفاوت نر
که این هزینه را مردم باید بدهند. مردم با این وضعیت معیشتی که امروز دارند، توان 
پرداخت این هزینه را ندارند. برخی از مردم حتی از خرید مواد غذایی سالم مانند شیر و 
پنیر نیز خودداری می کنند، چرا که توان خرید ندارند. جمالیان افزود: در این وضعیت 
با عوارض های بسیار زیادی روبه رو خواهیم شد، اقشار ضعیف یا باید از درمان صرف 
نظر کنند یا در بیمارستان ها با مشکل پرداخت هزینه ها مواجه شوند. مددکاری ها باید 
افزایش پیدا کند چون بیمارستان هایمان ورشکسته اند و توانایی انجام مددکاری را 
ندارند. در حال حاضر بیمه های تکمیلی نیز توان پوشش این هزینه ها را ندارند. عضو 
کنون در بهمن ماه  کید کرد: ا کمیسیون بهداشت ودرمان مجلس شورای اسلامی تا
خ ارز  هستیم و کمتر از دو ماه دیگر یعنی در فروردین ماه قرار است که این افزایش نر
گر می خواهیم به مردم فشار نیاید، باید یک فکری کرده باشیم؛ اما  خ دهد، از الان ا ر
کنون هیچ برنامه منسجمی به کمیسیون بهداشت بابت این موضوع ارائه نشده  تا
است. وی درباره درمان رایگان ۵ دهک اول توضیح داد: برنامه هفتم توسعه، درمان 
رایگان را برای پنج دهک اول پیش بینی کرده است؛ اما با توجه به شرایط موجود در 
کز درمانی ما، اجرای این قانون شاید غیرممکن باشد. این موضوع جز مواردی است  مرا
که در برنامه توسعه آمده است و دولت نیز باید آن را اجرا کند. در حال حاضر با گذشت 
یک سال، می رسیم به زمانی که طبق برنامه باید این کار آغاز شود اما امروزه می بینیم 
که بیمه ها از پرداخت معوقات خود عاجز مانده اند.جمالیان خاطرنشان کرد: لازم به 
کز دارند؛ یعنی  ذکر است که دانشگاه ها و وزارت بهداشت بیش از ۱۵۰ همت بدهی به مرا
گر مردم نمی توانند به بخش خصوصی بروند به بخش دولتی  امروز نمی توانیم بگوییم ا
کز بیمارستانی دولتی نیز توان خدمات رسانی ندارند. این مورد  مراجعه کنند، چرا که مرا

زنگ خطر جدی است. 

عضو کمیسیون بهداشت ودرمان مجلس مطرح کرد: 

 عدم توانایی تهیه دارو در اقشار ضعیف


